
Folketingets Udvalg for Fødevarer, 
Landbrug og Fiskeri

København, den 29. april 2011
Sagsnr.: 9894
Dok.nr.: 230424

Folketingets Udvalg for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri har i brev af 20. april 2011 
stillet følgende spørgsmål nr. 48 (Alm. del) som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet 
efter ønske fra Ole Vagn Christensen (S).

Spørgsmål 48:

”Det fremgår af ministerens svar på L 158 – spørgsmål 20, 21 og 22, at ministeren anser 
etablering af sprøjtefri eller dyrkningsfri randzoner som et positivt virkemiddel i 
bestræbelserne på at reducere udvaskningen af bl.a. kvælstof og fosfor til vandløb. Vil 
ministeren i forlængelse heraf oplyse, hvad disse forbedringer i form af etablering af 
randzoner indebærer for det samlede landbrug?”

Svar:

Etableringen af randzoner på et areal svarende til ca. 50.000 ha er som anført i min 
besvarelse af spørgsmålene 20-22 et godt og billigt virkemiddel til at opnå en række 
ønskelige miljøforbedringer.

Det er klart, at udtagningen af et dyrkningsareal af denne størrelse har visse 
konsekvenser for de berørte landbrug, hvilket også er begrundelsen for, at lov om 
randzoner forventes ledsaget af en kompensationsordning under 
Landdistriktsprogrammet. Jeg er fortsat af den opfattelse, at randzonerne set i forhold til 
de alternative muligheder for at opnå målene i Grøn Vækst er en driftsmæssig fornuftig 
løsning, jf. min besvarelse af spm. 20.
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